



ကညီပိတ်မုၢ်ကရၢအလံာ်ဆၢဂၤဆၢဝါဆူကညီဖိခဲလၢာ်  
ဖဲ “ကညီဒီကလုာ်ပၤကီၢ်သး” မုၢ်နံၤဆၢကၤအလီၢ်ပျဲထီၣ်ဝဲ(၃၃)ဝိတဝီ  
လါဖဲးပထုဘၢၣ်(၉)သီ, ၂၀၂၄နံၣ်-ကညီနံၣ်၂၇၆၃နံၣ်, လါဆံးမုၢ်ထီၣ်(၇)သီ

ကညီကလုာ်ခိၣ်န့ၢ်သိၣ်ဒုးဒီးထံဖိကီၢ်ဖိကမုၢ်ခဲလၢာ်သ့ၣ်သ့ၣ်,

တနံၤအံၤတုၤယီၤကဒီးဝဲလၢ “ကညီဒီကလုာ်ပၤကီၢ်သး” (Karen National Police Force - KNPF) မုၢ်နံၤဆၢကၤအလီၢ်ပျဲထီၣ်(၃၃)ဝိတဝီန့ၢ်လီၤဖဲတၢ်မၤလၢကပီၤ “ကညီဒီကလုာ်ပၤကီၢ်သးမုၢ်နံၤ” ပျဲထီၣ်(၃၃)ဝိတဝီအမုၢ်တနံၤအံၤ မဲကညီဒီကလုာ်ပၤကီၢ်သး ခိၣ်န့ၢ်သိၣ်ဒုးမုၢ်ခွါ ယုာ်ဒီးပပုၤကလုာ်ထံဖိကီၢ်ဖိကမုၢ်ခဲလၢာ် ကပျဲဒီးတၢ်သ့ၣ်ဖျဲသးညီ.နၤဒုၣ်နၤဒါဒီးမၤန့ၢ်အိၣ်ကဲထီၣ်တက့ၢ်န့ၢ်မုၢ်ကညီပိတ်မုၢ်ကရၢအတၢ်ဆၢဂၤဆၢဝါန့ၢ်လီၤ.

“ကညီဒီကလုာ်ပၤကီၢ်သး” အံၤဘၣ်တၢ်ကရၢကရိဒီးဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ၁၉၉၁နံၣ်, လါဖဲးပထုဘၢၣ်(၉)သီဖဲ ခုၣ်အဲၣ်ယုာ်- ကညီဒီကလုာ်ပၤကီၢ်သး, လီၤဗျာ်သးထီၣ်ကမံးတံာ် ဒီးလီၤဗျာ်သးကတီၢ်ဆိကမံးတံာ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢဘၣ်တၢ်မၤအီၤဖဲ မၤနၤပျီအဆၢကတီၢ်န့ၢ်လီၤ. တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ် “ကညီဒီကလုာ်ပၤကီၢ်သး” အံၤအတၢ်ပညိၣ်ကွၢ်ဖိမုၢ်ဒ်သီးသဲးစးတၢ်ဒိၣ်စိကအိၣ်, လီၤကဝီၤကအိၣ်မုၢ်အိၣ်ခုၣ် ဒီးတၢ်ကမၤလီၤမၤကွၢ်ကသံၣ်မုၢ်ဘျီးလၢကညီတဝါဒီးထံလီၤကီၢ်ပုၤအဂီၢ်န့ၢ်လီၤ. ဖဲတၢ်တဒုးအိၣ်ထီၣ်ဒီး ကညီဒီကလုာ်ပၤကီၢ်သးဘၣ်အကတီၢ် (KNDO) ကညီဂၤသးကရၢဘၣ်ဟံးဝဲမုၢ်ဒါခဲကပၤလၢအမုၢ်တၢ်ဒီသဒၢထံဖိကီၢ်ဖိ ဒီးသဲးစးတၢ်ဒိၣ်စိအဂီၢ်စ့ၢ်ကီးန့ၢ်လီၤ. လၢတၢ်ဂ့ၢ်အံၤအဖီခိၣ်, ခိၣ်န့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ထံၣ်ဝဲလၢ တၢ်မုၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ကညီဒီကလုာ်ပၤကီၢ်သးဒီး ကကဲထီၣ်တၢ်မၤစၢလၢ(KNDO) အဂီၢ်တဆံးတဖၣ်ဘၣ်အယိဘၣ်တၢ်အါလီၤဆၢတၢ်ဒီးဒုးအိၣ်ထီၣ် “ကညီဒီကလုာ်ပၤကီၢ်သး” အံၤအိၣ်ယုာ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ဆီလီၤတၢ်ဖဲးတၢ်မၤအကျိၤအကျဲလီၤတၢ်လီၤဆဲးန့ၢ်လီၤ.

ဖဲတၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ကညီဒီကလုာ်ပၤကီၢ်သးအဆၢကတီၢ် ပသ့ၣ်ညါဘၣ်လၢ ကညီမုၢ်သ့ၣ်တဖၣ် န့ၢ်လီၤဆူကညီဒီကလုာ်ပၤကီၢ်သးအပူၤ ဒီးဟံးထီၣ်ဖိၣ်ထီၣ်မုၢ်ဒါ ပျဲဒီးတၢ်သ့ၣ်ဆုၣ်သးဆုၣ်န့ၢ် အိၣ်ဝဲဒုၣ်န့ၢ်လီၤ. လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်တယံာ်ဒီးဘၣ်အပူၤ ပထံၣ်ဘၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်တဖၣ် ဒီးန့ၢ်ဘၣ်စ့ၢ်ကီးတၢ်လီၤလၢ တၢ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲအပတီၢ်အိၣ်ဝဲအယိမုၢ်တၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်အပနီၣ် လၢပိတ်မုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်ပစံးသ့ဝဲဘၣ်ဆၢမုၢ်ဒီးဒုၣ်မုၢ်ကယၤလၢအစ့ၢ်အယိပဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါပိတ်မုၢ်သ့ၣ်တဖၣ် ဒ်သီးကန့ၢ်လီၤမၤသကိးတၢ်အါထီၣ် လၢကညီဒီကလုာ်ပၤကီၢ်သးအပူၤ ဒီးကညီတၢ်ပၤဆၢတၢ်ဖဲးတၢ်မၤတမံၤလၢလၢကကဲထီၣ်တၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါ, တၢ်ဘျူးတၢ်ဖျိၣ်ဒီးတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်လၢကညီဒီတကလုာ်အဂီၢ်န့ၢ်လီၤ.

ခီဖျိလၢထံရံၢ်ကီၢ်သဲးတၢ်အိၣ်သးတဖၣ် လဲၤတရံးအသးချ့, တၢ်ဆိတလဲဒီးတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်အဖီခိၣ်, မုၢ်တၢ်ဆၢကတီၢ်အရူဒိၣ်ဝဲလၢ “ကညီဒီကလုာ်ပၤကီၢ်သး” ကမၤဂၤထီၣ်အတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်အကံၢ်အစီ, ဂံၢ်ဘါတၢ်အိၣ်ယၤဒီးကဲထီၣ်ကညီတၢ်ပၤဆၢအဂံၢ်အဘါလၢကမၤစၢထံဖိကီၢ်ဖိလၢအိၣ်လၢကီၢ်သ့လုၤတၢ်ပၤအပူၤတဖၣ်, ကမၤလိၣ်ထီၣ်ဖးထီၣ်ဒီး မၤယံးယီၣ်ဒိၣ်ကီၢ်သ့လုၤ သဲးစးတၢ်ဘျူးတဖၣ် ဒ်သီးသဲးစးတၢ်ဒိၣ်စိကအိၣ်အဂီၢ်န့ၢ်လီၤ. အရူဒိၣ်စ့ၢ်

ကိုးလာတက်ကမလီမိကွံင်တင်အိန်ခိန်ဖးလင်ဆိုး၊ တင်တကျိန်တဖု၊ တင်မမုန်ကျိဝဲကွင်လာအတဖိးသဲစးလာအ  
အိန်လာပထံလီင်ကိုးပုဒီးပပုတဝါအပူသုန်တဖုန့န့လီ။ “ကညီဒီကလုင်ပကီသုး” အံ၊ အိန်စုင်ကိုးဒီးအမူအ  
ဒါလာကဘဉ်ကဟုကယင်ဒီးဒီသဒေထံဖိကိုးဖိကမျာ်တဖုလီဆီဒုင်တင်ပိင်မုန်ဒီးဖိသုန်တဖုအတင်ဘဉ်တင်ဘါဒ်  
သိးတင်သုတဆိန်တင်မနုဒီးဟံးန့တင်ဘျးတင်ဖျိန်လာအဖိခိန်တဂုအဂီၢ်န့န့လီ။ လာတင်ကမအါထီၣ်ကံၢ်စီဂံၢ်ဘါ  
ဒီးတင်အိန်ယာအဂီၢ်အလီၢ်အိန်သပုၣ်ကတင်လာကညီဖိလကီၢ်ဆါကီၢ်ချါဒီးထံလီၢ်ကိုးပုဒီးသုန်တဖုကဘဉ်ပာ်ဖျိန်  
ဟုၣ်ဂံၢ်ဟုၣ်ဘါကရုအံးဒီးမသကိးတင်ယုယုဖိးဖိန့န့လီ။

လာတင်ထီၣ်ဒါမလီမိကွံင်ထံလီၢ်ကိုးပုဒီးတင်ဆါကသံၣ်မုးဘျး၊ တင်သုကသံၣ်မုးဘျး၊ တင်လိၣ်ကွဲတကျိန်တ  
စုဒီးတင်မမုန်ကျိဝဲကွင်လာအတဖိးမံလိၣ်အသးဒီးခုၣ်အဲၣ်ယုၣ်ကညီဒီကလုင်စဖျိန်ကရုတင်ပာ်လီၢ်ကျဲသန့သုၣ်  
တဖုအဂီၢ်အလီၢ်အိန်လာထံဖိကိုးဖိကမျာ်ခဲလင်ကဘဉ်ဖိၣ်လိၣ်စုမသကိးတင်ဒီးကညီဒီကလုင်ပကီသုးအံးဘျး  
ဘျးတံၢ်တံၢ်၊ ချးဆါချးကတီၢ်ဒီးမစါလိၣ်သးယာ်ခီယာ်ခီန့န့လီ။ ဒ်သိးပတင်သုၣ်ထီၣ်ဆီလီၢ်အဂါအကျါလာအ  
အိန်ပာ်တုၢ်လာ တင်စံၣ်စါတဲစါကွဲးလီၢ်ပာ်အီၣ်န့ၣ် သုတလီမိတဂုအဂီၢ်အလီၢ်အိန်လာပကဘဉ်မသကိးတင်ဆုၣ်  
ဆုၣ်ဒီးမဂါထီၣ်ကျါထီၣ်က့အီၣ်လာတင်တိၣ်တင်မုၢ်လင်တမံယီၣ်ဒီးတင်သးတဖျိန်ယီယုယုဖိးဖိန့န့မုၢ်ကညီပိၣ်မုၢ်  
ကရုအတင်ဟုၣ်ဂံၢ်ဟုၣ်ဘါ ဒီးဒုးသုၣ်နီၣ်ထီၣ်လိၣ်ပသး လာမုၢ်တနံၣ်အံးန့န့လီ။ မ်ကညီကလုင်ခိန်န့သိၣ်ဒုဒီးထံဖိ  
ကိုးဖိကမျာ်ခဲလင်ကပုဒုၣ်ပုဒါ၊ မန့အိန်ကဲဒီးတုၢ်သကိးဆုတင်မနုဖိတၢ်လာအဆိအချုန့မုၢ်ပဝဲကညီပိၣ်မုၢ်  
ကရုအတင်ဆါဂုဆါဝါလာခံကတင်န့န့လီ။

ယုယုဆုတင်မနုအဖိတၢ်၊

လီၢ်ခါၣ်သးပဆုတင်ကမံးတံၢ်  
ကညီပိၣ်မုၢ်ကရု